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Kaupunginvaltuusto 
 
Aika 10.10.2022 klo 18:00 - 19:01 
 
Paikka Valtuustosali 
 
Lisätietoja  
 
Käsitellyt asiat 
 
§ Otsikko Sivu 
§ 108 Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen 4 
§ 109 Pöytäkirjantarkastajien valitseminen 5 
§ 110 Esityslistan hyväksyminen 6 
§ 111 Hallintosäännön muutokset 7 
§ 112 Kiinteistön 680-415-3-15 Hakapelto ostaminen 12 
§ 113 Valtuutettu Niko Toivosen ym. valtuutettujen aloite koskien 

ympäristöohjelman laatimista Raisiolle 
13 

§ 114 Valtuutettu Jukka Rantalan ym. valtuutettujen aloite koskien 
Hahdenniemen uimarannan muuttamista esteettömäksi 

18 

§ 115 Valtuutettu Eveliina Tyyskäsen ym. valtuutettujen aloite 
Kirkonrakentajat Killi ja Nalli  -veistoksen valaisemisesta 

20 

§ 116 Valtuutettu Emma Lindqvistin ym. valtuutettujen aloite Fölin 
kaupunkipyöräjärjestelmään liittymisestä 

23 

§ 117 Valtuutettu Jukka Rantalan ym. valtuutettujen aloite 
avantouinnin mahdollistamisesta Raisiossa 

24 

§ 118 Valtuutettu Jani Suomisen ym. valtuutettujen aloite 
luonnonsuojelualueen perustamisesta Mälikkälä-Kuninkojan 
ikimetsään 

26 

§ 119 Valtuutettu Heikki Suomisen ym. valtuutettujen aloite 
koulukiusaamisen kitkemiseksi 

28 

§ 120 Valtuutettu Jari Pulkkisen ym. valtuutettujen aloite frisbeegolfin 
harrastamisesta sisätiloissa talvikaudella 

30 
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Kaupunginvaltuusto 
 
Osallistujat 
 
 Nimi Tehtävä Lisätiedot 
Läsnä Laulumaa Janne puheenjohtaja  
 Seikola Harri 1. varapuheenjohtaja  
 Suominen Heikki 2. varapuheenjohtaja  
 Mero Jonna 3. varapuheenjohtaja  
 Aaltonen Helinä jäsen  
 Aso Janne jäsen  
 Dahlgren Niko jäsen  
 Efe Pirita jäsen  
 Grönblom Evert jäsen  
 Haavisto Erkki jäsen  
 Heiskari Jyrki jäsen  
 Jormanainen Juha jäsen  
 Kangasoja Mikko jäsen  
 Kivijärvi Anneli jäsen saapui klo 18.02 § 108 

aikana 
 Koivisto Mika jäsen  
 Korhonen Ari jäsen  
 Kosonen Kimmo jäsen  
 Lehto-Laurila Hannele jäsen  
 Lehtonen Aarre jäsen  
 Lindqvist Emma jäsen  
 Maunula Markus jäsen  
 Moislahti Jonni jäsen  
 Mylly Ella jäsen  
 Ollila Annika jäsen  
 Parantainen Vesa jäsen saapui klo 18.02 § 108 

aikana 
 Parkko Tanja jäsen  
 Pulkkinen Jari jäsen  
 Rantala Jukka jäsen  
 Rintee Saila jäsen  
 Rosama Jarmo jäsen  
 Savola Eeva jäsen  
 Soiniitty Tapio jäsen  
 Suominen Jani jäsen  
 Suro Aleksi jäsen  
 Tammelin Mikko jäsen  
 Toivonen Niko jäsen  
 Tyyskänen Eveliina jäsen  
 Vuorinen Elisa jäsen  
 Våg Hans jäsen  
 Äikäs Niina jäsen  
 Hurmerinta Teija varajäsen  
 Valkeejärvi Terhi varajäsen  
 Aso Tuija varajäsen  
 
Poissa Laine Heikki 
 Leinonen Ari 
 Salonen Jari 
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Muu Engström Kristiina kh:n edustaja  
 Sunden Emilia nuorisovaltuuston edustaja  
 Vainio Eero kaupunginjohtaja  
 Häkli Sanna talousjohtaja  
 Laakso Leena sivistysjohtaja  
 Oja Timo va. tekninen johtaja  
 Mattila Samu kaupunkikehitysjohtaja  
 Auvinen Ville IT-suunnittelija  
 Hakala Anni pöytäkirjanpitäjä  
 
 
 
Allekirjoitukset 
 
 Janne Laulumaa Anni Hakala 
 puheenjohtaja pöytäkirjanpitäjä 
 
Käsitellyt asiat 108 - 120 §:t 
 
Pöytäkirjan tarkastus  
 
 Harri Seikola Aleksi Suro 
  pöytäkirjantarkastaja  pöytäkirjantarkastaja 
 
Pöytäkirjan nähtävilläpito 
 

Pöytäkirja pidetään yleisesti nähtävänä kaupungin verkkosivuilla alkaen 
14.10.2022  
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Kaupunginvaltuusto § 108 10.10.2022 
 

 
Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 108    
      
 
Päätösehdotus Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 

 
Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.   

 
Anneli Kivijärvi ja Vesa Parantainen saapuivat kokoukseen tämän asian 
käsittelyn aikana klo 18.02. 
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Kaupunginvaltuusto § 109 10.10.2022 
 

 
Pöytäkirjantarkastajien valitseminen 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 109    
      
 
Päätösehdotus Tämän kokouksen pöytäkirjantarkastajiksi valitaan valtuutetut Harri Seikola 

ja Aleksi Suro. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
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Kaupunginvaltuusto § 110 10.10.2022 
 

 
Esityslistan hyväksyminen 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 110    
      
 
Päätösehdotus Asiat käsitellään laaditun esityslistan mukaisessa järjestyksessä. 

 
Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
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Kaupunginhallitus § 284 05.09.2022 
Kaupunginhallitus § 312 19.09.2022 
Kaupunginhallitus § 319 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 111 10.10.2022 
 

 
Hallintosäännön muutokset 
 
Kaupunginhallitus 05.09.2022 § 284  
  
 Valmistelija: vs. hallintojohtaja Anni Hakala, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
Hallintosääntö on kunnan toimintaa ohjaava sääntö, joka on pakollinen ja 
jonka vähimmäissisältö on määritelty kuntalaissa. Hallintosäännöllä 
valtuusto delegoi toimivaltaansa kunnan muille viranomaisille ja valtuusto 
päättää hallintosäännön muuttamisesta. 
 
Kaupungin uuden organisaatiorakenteen mukainen uusi hallintosääntö tuli 
voimaan 1.8.2021. Hallintosäännön käytännön soveltamisen yhteydessä 
on havaittu joitain tarkennus- ja muutostarpeita ja hallintosääntöä on 
päivitetty tarpeiden mukaan. Viimeisin niin sanottu tekninen "korjaussarja" 
hallintosääntöön hyväksyttiin kaupunginvaltuustossa 7.3.2022 § 32. 
Hallintosäännön päivittäminen on ajankohtaista erityisesti sote-uudistuksen 
myötä hyvinvointialueiden aloittaessa toimintansa 1.1.2023, jolloin myös 
Raision kaupungin organisaatiossa tapahtuu merkittäviä muutoksia sote-
toimialan poistuessa. Samalla on tarpeen tehdä tarkennuksia 
omistajaohjausta koskeviin määräyksiin sekä muita yksittäisiä korjauksia 
hallintosäännön kirjauksiin. 
 
Hallintosäännön muutosten valmistelu ja keskeisimmät muutokset 
 
Hallintosääntöön tarvittavia muutoksia on valmisteltu yhteistyössä 
kaupungin eri yksiköiden kanssa. Muutoksia on käsitelty kaupungin 
johtoryhmässä ja esitelty kaupunginhallitukselle 21.6.2022 sekä 22.8.2022. 
 
Merkittävimmät hallintosääntöön esitettävät muutokset liittyvät sote-
lautakunnan ja -toimialan poistumiseen sekä hyvinvointijaoston 
perustamiseen. Muutoksilla hallintosäännöstä poistetaan sote-toimialaan ja 
–lautakuntaan liittyvät kirjaukset 1.1.2023 alkaen ja lisätään kirjaukset 
hyvinvointijaostoon, sen nimittämiseen sekä tehtäviin liittyen. Samalla 
tehdään myös tarvittavat korjaukset työllisyys- ja 
maahanmuuttopalveluiden siirrosta kaupunkikehityspalveluihin. 
 
Hallintosäännön soveltamisen yhteydessä on havaittu tarkistamisen 
tarvetta koskien omistajaohjauksen kirjauksia. Nyt esitettyjen muutosten 
tavoitteena on, että hallintosääntöön tehdään korjaukset 
kaupunginhallituksen ja kaupunkikehitysjaoston päällekkäisiin kirjauksiin 
konserniohjaamiseen ja joukkoliikenteeseen liittyen ja selkeytetään 
kaupunkikehitysjaoston roolia kaupunkikuvallisten asioiden valmistelussa 
ja päätöksenteossa sekä vahvistetaan jaoston roolia kiinteän omaisuuden 
ostamisessa.  
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Kaupunginhallitus § 284 05.09.2022 
Kaupunginhallitus § 312 19.09.2022 
Kaupunginhallitus § 319 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 111 10.10.2022 
 

Hallintosääntöön on tarpeen tehdä kaupunkikehityspalveluiden 
organisoitumiseen tarkennuksia, sillä nykyisillä hallintosäännön kirjauksilla 
kaupunkikehityspalvelujen yksikköjen sisäiseen organisoitumiseen ja 
työnjakoon liittyvien asioiden päätöksenteko on osin valtuustotasolla. 
Erityisesti kaupunkikehityspalveluiden osalta on tarkoituksenmukaista 
saada sääntötasolla joustoa siihen, kuka yksittäinen viranhaltija tietyistä 
tehtävistä huolehtii. 
 
Edellisen hallintosääntömuutoksen yhteydessä on tarkistettu 
henkilöstöhallinnollista päätöksentekoprosessia. Nyt muutoksia esitetään 
palvelussuhteeseen ottamiseen liittyen sote-uudistuksen tuomasta 
organisaatiomuutoksesta johtuen. 
 
Hallintosäännön muutosehdotukset on tarkemmin eritelty ja perusteltu 
oheismateriaalina olevassa taulukossa. Hallintosäännön 
muutosehdotukset ovat kirjoitettuna sääntötekstiin oheismateriaalina 
muutosmerkinnöin. 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto hyväksyy muutetun 
hallintosäännön liitteen mukaisesti. 
 
Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan heti. 
 

Päätös Asia päätettiin jättää pöydälle.   
 
Jonna Mero palasi kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana klo 19.39. 
Kaupunkikehitysjohtaja Samu Mattila poistui kokouksesta asian käsittelyn 
aikana klo 20.03. 

 
 
Kaupunginhallitus 19.09.2022 § 312  
  
 Valmistelija: vs. hallintojohtaja Anni Hakala, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 5.9.2022 § 284 jättää asian 
pöydälle.  
 
Hallintosäännön muutoksista on pidetty 12.9.2022 valtuuston kokouksen 
jälkeen info valtuutetuille. 
 
Oheismateriaaleihin on korjattu edellisen hallituksen kokouksen jälkeen 
uusi voimaantuloajankohta kokousaikataulun mukaisesti. Lisäksi 
oheismateriaaleihin on korjattu hallintosäännön pykälänumerointi siten, 
että ”Kaupunginhallituksen alaisen kaupunkikehitysjaoston tehtävät ja 
toimivalta” pykälänumeroksi tulee 28a § ja ”Kaupunginhallituksen alaisen 
hyvinvointijaoston tehtävät ja toimivalta (voimassa 1.1.2023 alkaen 
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Kaupunginhallitus § 284 05.09.2022 
Kaupunginhallitus § 312 19.09.2022 
Kaupunginhallitus § 319 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 111 10.10.2022 
 

31.5.2025 asti)” pykälänumeroksi tulee 28b §, muutoin pykälänumerointi 
säilyy voimassa olevan hallintosäännön mukaisena. 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto hyväksyy muutetun 
hallintosäännön liitteen mukaisesti. 
 

Päätös Tekninen johtaja Timo Oja poistui kokouksesta ennen asian käsittelyä klo 
19.13. 
 
Kaupunginjohtaja muutti päätösehdotustaan seuraavasti: 
“Kaupunginhallitus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto hyväksyy 
kaupunginjohtajan ja kaupunginhallituksen yhdessä käsittelemän muutetun 
hallintosäännön liitteen mukaisesti.” 
 
Kristiina Engström esitti Emma Lindqvistin kannattamana, että § 54 1. ja 2. 
kohdat muotoillaan siten, että “Valtuusto valitsee kaupunginjohtajan, 
sivistysjohtajan, kaupunkikehitysjohtajan ja [poistetaan 1.1.2023 alkaen 
sosiaali- ja terveysjohtajan]. Kaupunginhallitus valitsee teknisen johtajan, 
talousjohtajan, hallintojohtajan, henkilöstöjohtajan, tietohallintojohtajan ja 
maankäyttöjohtajan.” Kaupunginjohtajan pohjaesityksenä oli, että 
“Valtuusto valitsee kaupunginjohtajan, sivistysjohtajan ja [poistetaan 
1.1.2023 alkaen sosiaali- ja terveysjohtajan]. Kaupunginhallitus valitsee 
kaupunkikehitysjohtajan, teknisen johtajan, talousjohtajan, hallintojohtajan, 
henkilöstöjohtajan, tietohallintojohtajan ja maankäyttöjohtajan.” 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana on tehty pohjaehdotuksesta 
poikkeava kannatettu ehdotus. Puheenjohtaja esitti äänestysjärjestykseksi, 
että kaupunginjohtajan ehdotusta kannattavat äänestävät jaa ja 
Engströmin ehdotusta kannattavat äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin. Suoritetussa nimenhuutoäänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä 
(Jari Salonen, Mika Koivisto, Mikko Kangasoja, Jonni Moislahti, Annika 
Ollila, Tanja Parkko, Erkki Haavisto, Niina Äikäs) ja 3 ei-ääntä (Jarmo 
Rosama, Kristiina Engström, Emma Lindqvist). Puheenjohtaja totesi, että 
kaupunginjohtajan ehdotus on tullut kaupunginhallituksen päätökseksi. 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi kaupunginjohtajan muutetun 
päätösehdotuksen yksimielisesti. Lisäksi kaupunginhallitus päätti esittää 
valtuustolle, että se perustaisi valtuustoryhmien edustajista muodostuvan 
työryhmän tarkastelemaan hallintosäännön ajantasaisuutta, eheyttä ja 
sisältöä. 

 
 
Kaupunginhallitus 03.10.2022 § 319  
  
 Valmistelija: vs. hallintojohtaja Anni Hakala, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
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Kaupunginhallitus § 284 05.09.2022 
Kaupunginhallitus § 312 19.09.2022 
Kaupunginhallitus § 319 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 111 10.10.2022 
 

Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 19.9.2022 § 312 ehdottaa 
valtuustolle, että valtuusto hyväksyy kaupunginjohtajan ja 
kaupunginhallituksen yhdessä käsittelemän muutetun hallintosäännön.  
 
Hallintosääntöön on tarpeen lisätä kirjaus hyvinvointijaoston valinnasta, 
joka puuttui muutetusta versiosta. Seuraava kirjaus esitetään lisättäväksi § 
8 Kaupunginhallitus ja jaostot kaupunginhallituksen hyvinvointijaoston 
osalta: ”Valtuusto valitsee hyvinvointijaoston jäsenet ja varajäsenet sekä 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan.”. 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto hyväksyy muutetun 
hallintosäännön liitteen mukaisesti. Lisäksi kaupunginhallitus päättää 
esittää valtuustolle, että se perustaisi valtuustoryhmien edustajista 
muodostuvan työryhmän tarkastelemaan hallintosäännön ajantasaisuutta, 
eheyttä ja sisältöä. 
 

Päätös Mikko Kangasoja poistui kokouksesta asian käsittelyn aikana klo 17.00. 
 
Kristiina Engström esitti Emma Lindqvistin kannattamana, että 
hallintosäännön § 54 1. ja 2. kohdat muotoillaan siten, että “Valtuusto 
valitsee kaupunginjohtajan, sivistysjohtajan, kaupunkikehitysjohtajan ja 
[poistetaan 1.1.2023 alkaen sosiaali- ja terveysjohtajan]. Kaupunginhallitus 
valitsee teknisen johtajan, talousjohtajan, hallintojohtajan, 
henkilöstöjohtajan, tietohallintojohtajan ja maankäyttöjohtajan.”    
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana on tehty pohjaehdotuksesta 
poikkeava kannatettu ehdotus. Puheenjohtaja esitti äänestysjärjestykseksi, 
että kaupunginjohtajan ehdotusta kannattavat äänestävät jaa ja 
Engströmin ehdotusta kannattavat äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin. Suoritetussa nimenhuutoäänestyksessä annettiin 7 jaa-ääntä 
(Jari Salonen, Jonni Moislahti, Tanja Parkko, Jarmo Rosama, Niina Äikäs, 
Mika Koivisto, Jukka Rantala) ja 3 ei-ääntä (Kristiina Engström, Emma 
Lindqvist, Satu Rantanen). Puheenjohtaja totesi, että kaupunginjohtajan 
ehdotus on tullut kaupunginhallituksen päätökseksi. 

 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 111    
21/00.01.01/2022    
  
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto hyväksyy muutetun hallintosäännön 

liitteen mukaisesti. Lisäksi kaupunginhallitus päättää esittää valtuustolle, 
että se perustaisi valtuustoryhmien edustajista muodostuvan työryhmän 
tarkastelemaan hallintosäännön ajantasaisuutta, eheyttä ja sisältöä. 
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Kaupunginhallitus § 284 05.09.2022 
Kaupunginhallitus § 312 19.09.2022 
Kaupunginhallitus § 319 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 111 10.10.2022 
 

Päätös Aarre Lehtonen ehdotti Emma Lindqvistin, Jonna Meron ja Eveliina 
Tyyskäsen kannattamana, että hallintosäännön § 54 1. ja 2. kohdat 
muotoillaan siten, että ”Valtuusto valitsee kaupunginjohtajan, 
sivistysjohtajan ja kaupunkikehitysjohtajan. Kaupunginhallitus valitsee 
teknisen johtajan, talousjohtajan, hallintojohtajan, henkilöstöjohtajan, 
tietohallintojohtajan ja maankäyttöjohtajan.”  
 
Ari Korhonen ehdotti Tanja Parkon ja Jonna Meron kannattama, että 
hallintosäännön tarkastelemiseksi perustetaan työryhmä, johon valitaan 
kaupunginvaltuuston puheenjohtaja, kaupunginhallituksen puheenjohtaja, 
valtuustoryhmien puheenjohtajat ja heidän varajäsenikseen 
valtuustoryhmän erikseen valitsema edustaja. Kaupunginjohtajalla on 
puhe- ja läsnäolo-oikeus ryhmän kokouksissa. 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana on tehty 
kaupunginhallituksen ehdotuksesta poikkeavat kannatetut ehdotukset. 
Puheenjohtaja tiedusteli, voidaanko Ari Korhosen ehdotus hyväksyä 
yksimielisesti. Saatuaan myönteisen vastauksen, puheenjohtaja totesi, että 
Ari Korhosen ehdotus on tullut valtuuston päätökseksi. 
  
Tämän jälkeen puheenjohtaja teki seuraavan äänestysehdotuksen: 
suoritetaan äänestys, jossa kaupunginhallituksen pohjaehdotusta 
kannattavat äänestävät jaa ja Aarre Lehtosen tekemää ehdotusta 
kannattavat äänestävät ei. Suoritetussa äänestyksessä annettiin 29 jaa-
ääntä ja 14 ei-ääntä.  
 
Äänestysluettelo on pöytäkirjan liitteenä. 
 
 
Puheenjohtaja totesi, että valtuusto  
 
1. hyväksyi muutetun hallintosäännön liitteen mukaisesti 
 
2. päätti perustaa hallintosäännön tarkastelemiseksi työryhmän, johon 
valitaan kaupunginvaltuuston puheenjohtaja, kaupunginhallituksen 
puheenjohtaja, valtuustoryhmien puheenjohtajat ja heidän varajäsenikseen 
valtuustoryhmän erikseen valitsema edustaja. Kaupunginjohtajalla on 
puhe- ja läsnäolo-oikeus ryhmän kokouksissa. 

 
Liitteet 
 [1] Hallintosääntö voimaan 14.10.2022 
 [2] Hallintosääntö voimaan 1.1.2023 
 [3] Koonti hallintosäännön muutoksista 19.9.2022 
 [4] Äänestysluettelo 10.10.2022 § 111 

 
Oheismateriaali 
 Hallintosääntö muutosmerkinnöin 27.9.2022 
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Kaupunginhallitus § 296 19.09.2022 
Kaupunginvaltuusto § 112 10.10.2022 
 

 
Kiinteistön 680-415-3-15 Hakapelto ostaminen 
 
Kaupunginhallitus 19.09.2022 § 296  
  
 Valmistelija: kaupunkikehitysjohtaja Samu Mattila, 

etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 

Metsäsylttylän alueella sijaitsevan kiinteistön 680-415-3-15 omistajan 
kanssa on käyty neuvotteluja kiinteistön ostamiseksi kaupungille.  
 
Kiinteistörekisteriotteen perusteella kiinteistön pinta-ala on 12 650 m2 ja 
kiinteistöllä sijaitsee vanha omakotitalo sekä purkukuntoisia rakennelmia. 
 
Kiinteistö rajautuu kolmelta sivultaan kaupungin maanomistuksiin ja 
sijoittuu sijainniltaan kaavoituskatsauksessa mainitulle Mustikkamäen 
kaava-alueelle. Alue on asemakaavoittamaton ja yleiskaavassa osoitettu 
asumisen (AP) alueeksi. On perusteltua hankkia alueelta kyseinen 
maanomistus tulevia kaavallisia kehittämistarpeita ajatellen. 
 
Kiinteistön ostamisesta kaupungille on neuvoteltu liitteenä oleva 
kauppakirja. 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää valtuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä 
olevan kiinteistön 680-415-3-15 kauppakirjan. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 112    
1646/10.00.01.00/2022    
 
  
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus esittää valtuustolle, että valtuusto hyväksyy liitteenä olevan kiinteistön 680-

415-3-15 kauppakirjan. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
Liitteet 
 [5] Kiinteistön Hakapelto kauppakirjaluonnos 
 [6] Kiinteistörekisterin karttaote 
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Valtuutettu Niko Toivosen ym. valtuutettujen aloite koskien ympäristöohjelman laatimista 
Raisiolle 
 
Kaupunginvaltuusto 25.01.2022 § 18 
 
 Valtuutettu Niko Toivonen jätti seuraavan aloitteen:  
 
 ”Ihmiskunnan saavuttamalla teknologisella kehityksellä ja edistysaskeleilla 

on kohtalokkaat kääntöpuolensa: ilmasto lämpenee nopeasti, lajit kuolevat 
sukupuuttoon ja ihmisten välinen eriarvoisuus lisääntyy. 

 
 Muun muassa koko maailman pölyttäjien määrä on huvennut hälyttävän 

paljon. Pölyttäjien katoaminen on katastrofi luonnolle, maanviljelylle ja 
ihmisille, koska 75 prosenttia viljelykasveista tarvitsee hyönteispölytystä. 
Syynä katoon on hyönteisten elinympäristöjen katoaminen, 
hyönteismyrkyt, vieraslajit ja ilmastonmuutos.  

 
 Tutkijoiden mukaan ruuan tuotanto on yksi merkittävimmistä luonnon 

tuhoon vaikuttavista tekijöistä. Tämä johtuu lannoitteiden ja torjunta-
aineiden käytöstä, sekä maankäytön muutoksista. Metsätalous, väylien 
rakentaminen ja kaupungistuminen on tuhonnut luonnontilaisia 
elinympäristöjä ihmisten vallattua käyttöönsä noin 75 prosenttia maapallon 
pinta-alasta. 

 
 Monet uhanalaiset lajit elävät metsissä. Vanhat metsät ja lahopuu ovat 

elinehto lajien säilymiselle. Monimuotoiset vanhat metsät voivat sitoa 
merkittävästi enemmän hiilidioksidia kuin talousmetsät.  

 
 Jotta globaalit ympäristöongelmat voidaan selättää, on kaikkien kannettava 

kortensa kekoon. Myös Raision. Tällä hetkellä kaupunkimme toiminta ei 
ole ekologisesti kestävää. Virkistyskäyttöön sopivan monimuotoisen 
metsän määrä vähenee jatkuvasti laiminlyöntien ja lopullisen hävittämisen 
seurauksena. Vain 1,9 prosenttia Raision kokonaisalasta on suojeltu. 
Luonnonsuojelualueita on vähemmän kuin Suomessa keskimäärin ja 
määrä on täysin riittämätön kestävyystavoitteiden saavuttamiseksi. 

 
 Ei kuitenkaan etsitä syyllisiä tai osoiteta ketään sormella, vaan tehdään 

muutos. Annetaan tuleville sukupolville sellainen perintö, jonka arvoa ei voi 
rahassa mitata - terveyttä puhtaasta luonnosta ja mahdollisuus elämään. 

 
 Täten ehdotan, että Raision kaupunki kehittää ympäristöohjelman, jonka 

mukaan jatkossa toimitaan. Ohjelman tulisi noudattaa mukautuvan 
ekosysteemin hoidon periaatteita, jotka ottavat huomioon 
monimuotoisuusdynamiikan ja lajien muuttuvat levinneisyysalueet niin, että 
päätöksenteko ei perustu yksittäisten indikaattorilajien olemassaoloon tai 
puuttumiseen.  

 
 Tämän ohjelman tavoitteena pitäisi olla monimuotoisuuteen suoraan 

vaikuttavien toimenpiteiden, kuten metsien hävittämisen ja suoalueiden 
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pienentämisen, vähentäminen sekä ekosysteemin rakenteen ja toiminnan 
suojelun edistäminen. Lopuksi, tämän ohjelman pitäisi tähdätä 
minimoimaan infrastruktuuriprojektien negatiivisia ympäristövaikutuksia. 
Tämän ympäristöohjelman avulla Raision kaupungin on mahdollista tehdä 
osuutensa taistelussa biodiversiteetin häviämistä vastaan ja olla 
tulevaisuudessa lähempänä hiilineutraaliutta. 

 
 Monet muut kaupungit ovat jo laatineet omat ympäristöohjelmansa 

seuraten hallituksen strategiaa “Hiilineutraali ja luonnon monimuotoisuuden 
turvaava Suomi”. Siksi Raisiossakin on aika alkaa noudattaa näitä hyviä 
esimerkkejä ja asettaa luonnonsuojelu yhdeksi kehitystavoitteeksi. 
Ympäristöstä ja luonnosta huolehtiva kaupunki on myös vetovoimainen ja 
viihtyisä. 

 
 Niko Toivonen, 
 vihreän valtuustoryhmän puolesta 
 
 Saila Rintee  Eija Erasvuo 
 Pekka Heikkilä Juha Jormanainen 
 Sari Suominen Pekka Närhinen 
 Vesa Parantainen” 
 
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 01.02.2021 § 37 
 
 - - Kaupunginhallitus lähettää - - valtuutettu Niko Toivosen aloitteen 

koskien ympäristöohjelman laatimista Raisiolle teknisen lautakunnan 
valmisteltavaksi - -. 
 

 
Kaupunginhallitus 19.09.2022 § 299  
  

Valmistelijat: tekninen johtaja Timo Oja, ympäristöpäällikkö Kirsi Anttila, 
ilmastokoordinaattori Ronja Ryyppö, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 
Niko Toivosen ym. aloitteessa esitetään, että Raision kaupunki tekisi 
ympäristöohjelman, jonka tavoitteena olisi luonnon monimuotoisuuden 
edistäminen ja pääseminen lähemmäs hiilineutraaliutta. Aloitteessa 
tuodaan esiin luonnonsuojelualueiden pieni määrä ja virkistyskäyttöön 
sopivien metsien väheneminen. 
 
Valmistelu tuodaan suoraan kaupunginhallituksen käsittelyyn, koska 
entisen teknisen lautakunnan tehtävät on hajautettu eri toimielimille. 
Ilmastotyö on edennyt nopeasti ja aloitteessa esitetyt asiat ovat suurelta 
osin toteutumassa. 
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Elinvoima- ja kilpailukykytoimialan valmistelu: 
 
Raision pinta-ala on 50,06 km2 ja asukasluku 24 961 (4/2022). Raision 
väestötiheys on 511 asukasta/km2 (4/2022), joka on Suomen 9. tihein. 
Väestötiheyden keskiarvo Suomessa on 18,3 asukasta/km2 ja mediaani 
10,24 asukasta/km2.  
 
Maankäyttöpalvelut suorittivat paikkatietoaineistojen tarkastelun 
suojelualueiden osalta. Raisiossa on yksityisiä luonnonsuojelualueita 1,06 
km2 (2,1 % pinta-alasta) ja asemakaavassa luonnonsuojeluun liittyviä 
alueita 0,87 km2. Näistä alueista osa on päällekkäisiä alueita. Yhteensä 
erilaisia suojeltuja alueita on 1,20 km2 (2,4 %). Raisiossa on myös valtion 
suojeluohjelmien alueita lintuvesien suojeluohjelmassa. Nämä alueet on 
kokonaisuudessaan suojeltu Raisionlahdella. Raisiossa ei ole Natura-
ohjelman alueita, lähin Natura-alue on Turun puolella sijaitseva 
Pomponrahka. 
 
Raisio on vehreä ja luontoa arvostava kaupunki, jossa luonnontilaiset ja 
rakennetut viheralueet täydentävät toisiaan. Puistoista löytyy mm. 
lehtomainen luontokohde, kukkiva kangasmetsä, kielovaltainen 
metsäpuutarha ja laaja Keskuspuisto, jossa keto yhdistyy mänty-ja 
katajavaltaisiin kalliosaarekkeisiin. Monipuolisella kasvillisuudella tuodaan 
vaihtelevuutta viheralueille ja turvataan kasvillisuuden monimuotoisuutta. 
Puistojen hoito perustuu hoitoluokitukseen (VHT) ja hoidon yleisiin 
laatuvaatimuksiin. Samaan puistoon voi sisältyä eri hoitoluokkien alueita. 
Puistot jaetaan kolmeen eri hoitoluokkaan: A1 (edustusviheralueet), A2 
(käyttöviheralueet) ja A3 (käyttö-ja suojaviheralueet). Puistoalueita on 
yhteensä n. 0,57 km2 (1,1 % pinta-alasta). 
 
Käyttö- ja suojaviheralueet sijaitsevat yleensä asutuksen läheisyydessä ja 
ne liittävät rakennetun alueen rakentamattomaan ympäristöön. 
Viheralueen kasvillisuus muodostuu osin luonnonkasvillisuudesta, jota on 
täydennetty istutuksilla ja niittymäisillä nurmialueilla. Alueet on tarkoitettu 
ulkoiluun, oleskeluun, liikuntaan jne. Hoidon tavoite on kasvillisuuden 
monimuotoisuuden ja elinvoimaisuuden turvaaminen. 
 
Avoimet viheralueet sijaitsevat yleensä asutuksen reuna-alueilla tai osana 
laajempaa puisto- ja viheraluetta. Ne ovat ketoja, niittyjä tai muita 
vastaavia avoimia ruohovartisten luonnonkasvien tai pensaiden 
esiintymisalueita. Avoimia alueita on esimerkiksi teiden varsilla, 
meluvalleilla tai ns. joutomailla. Avointen alueiden hoidon tavoitteena on 
säilyttää niittymäiset olosuhteet sellaisena, että alue voi pysyvästi säilyttää 
maisemalliset ominaispiirteensä. Hoitotoimenpiteiden tarkoituksena on 
ylläpitää kulkureitit ja niiden varrella olevat varusteet käyttökelpoisina, 
turvallisina ja siisteinä. Avoimia viheralueita on yhteensä n. 0,27 km2 (0,5 
% pinta-alasta).  
 
Kaupunki omistaa 5,86 km2 (11,7 % pinta-alasta) metsää, josta 
talousmetsää on 1,76 km2 ja taajamametsää / lähimetsää on 4,1 km2. 
Metsät toimivat kaupunkilaisten lähivirkistysalueina, joissa vaalitaan 
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luonnon monimuotoisuutta ja ylläpidetään alueelle ominaista 
maisemakuvaa. Metsien hoidon tavoitteena on metsämaiseman ja 
alkuperäisen luonnon, kasvillisuuden ja eläimistön säilyttäminen ja 
ulkoilumahdollisuuksien turvaaminen. Metsiä hoidetaan jatkuvan 
kasvatuksen keinoin, jotta metsä pysyy peitteisenä. Hoitotoimenpiteiden 
yhteydessä metsään jätetään kaikkia puulajeja. Raisio kuuluu 
metsätammen luontaiseen levinneisyysalueeseen. Talousmetsässä 
hoitotoimenpiteet sisältävät metsän uudistamista, taimikon hoitoa ja 
metsän lannoitusta. Raisiossa ei suoriteta avohakkuita kuin uusien kaava-
alueiden rakentamisen yhteydessä tai erityisen hyvin perustellusta syystä. 
 
Metsienhoidon yleiset periaatteet ovat parhaillaan päivitettävänä ja niistä 
päätetään kaupunkikehitysjaoston syksyn 2022 kokouksessa. Yleisten 
periaatteiden päättämisen jälkeen metsien hoitosuunnitelmien teko siirtyy 
infrapalveluiden valmisteltavaksi sekä infralautakunnan päätettäväksi. 
 
Raision kaupunki on hyväksynyt ilmastosuunnitelman ja kaupungin 
hiilineutraaliustavoitteen keväällä 2021 (KV 147§ 10.5.2021). 
Ilmastosuunnitelmassa asetettu kaupungin hiilineutraaliustavoite on 
määritelty niin, että Raisio vähentää alueensa päästöjä vuoteen 2030 
mennessä 80 % vuoden 1990 tasosta. Suurin osa päästövähennyksistä 
tulee olemaan seurausta EU- ja kansallisen tason toimista. Tästä 
huolimatta myös kaupungin on osallistuttava ilmastotoimiin. Vuonna 2022 
tehdyn tarkastelun mukaan Raision alueen hiilidioksidipäästöt ovat vuonna 
2020 vähentyneet 17 % vuoden 1990 tasosta (asukaskohtaiset päästöt 39 
%).  
 
Uuteen ilmastolakiin (423/2022) on odotettavissa loppuvuoden aikana 
lisäys kuntien velvollisuudesta laatia kunnalle joko oma tai osallistua 
alueelliseen ilmasto-ohjelmaan. Osittain tästä syystä ja tunnistetusta 
tarpeesta Raisiossa aloitettiin ilmasto-ohjelman (työnimi) laadinta 
alkuvuodesta. Ilmasto-ohjelma perustuu keväällä 2021 hyväksyttyyn 
ilmastosuunnitelmaan, ja siihen on tunnistettu niitä toimenpiteitä, joita 
kaupungin tulee viedä eteenpäin hiilineutraaliustavoitteen saavuttamiseksi, 
mutta myös luonnon monimuotoisuuden turvaamiseksi ja 
ilmastomuutokseen sopeutumiseksi. Tavoitteena on tuoda ohjelma 
päätöksentekoon loppuvuodesta 2022. 
 
Koska ilmastotavoitteiden ja luonnon monimuotoisuustavoitteiden erottelu 
ei usein ole mahdollista, on valmistelussa päädytty valmistelemaan 
ohjelmaa, johon sisältyy niin ilmastomuutoksen hillintätoimia, luonnon 
monimuotoisuuden turvaaminen kuin myös sopeutumis- ja kasvatuksellisia 
toimia. Ilmasto-ohjelma voidaan nimetä esim. ympäristö- tai 
kestävyysohjelmaksi. Ilmasto-ohjelman laadintaan on osallistettu laajasti 
eri toimijoita työpajojen ja kyselyiden avulla, jotta tulevassa ohjelmassa 
huomioidaan mahdollisimman laajasti juuri Raision tarpeet.  
 
Luonnon monimuotoisuustavoitteiden kokonaisvaltaisempi tarkastelu vaatii 
selvittämistä ja valmistelua. Ohjelman valmistelua luonnon 
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monimuotoisuustavoitteiden osalta on mahdollista jatkaa ilmasto-ohjelman 
(tai ympäristö- tai kestävyysohjelman) hyväksymisen jälkeen. 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus antaa edellä olevan valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen ja ehdottaa valtuustolle, että se toteaa aloitteen 
loppuunkäsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 113    
411/11.00/2022    
 
  
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto merkitsee aloitteeseen annetun 

vastauksen tiedoksi ja toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
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Valtuutettu Jukka Rantalan ym. valtuutettujen aloite koskien Hahdenniemen uimarannan 
muuttamista esteettömäksi 
 
Kaupunginvaltuusto 12.09.2022 § 104  
  
 Valtuutettu Jukka Rantala jätti seuraavan aloitteen: 
 
 ”Varsinais-Suomesta löytyy tällä hetkellä yksi virallinen esteetön uimaranta 

Ekvallasta. Nyt uuden innovatiivisen ratkaisun myötä voidaan ranta saada 
esteettömäksi alhaisilla perustamis- ja rakentamiskuluilla. 

 
 Uudessa mallissa rantaan levitetään mattokäytävä, jota pitkin asiakas 

pääsee veteen myös pyörätuolilla. Asiakas voidaan siirtää kelluvalla 
kelkalla veteen, jossa rantavalvojat toimivat avustajina. 

 
 Vastaavia menetelmiä on käytetty pitkään mm. Espanjassa, mutta tänä 

kesänä näitä testattiin myös Helsingissä. Vuosaaren Aurinkolahden 
uimarannalla on otettu uusia esteettömyysvälineitä käyttöön. Uimarannalla 
on otettu käyttöön Mobi-mat -esteettömyysmatto ja Mobi-Chair -kelluva 
uintituoli. Uintituolilla pääsee suihkuilta aina veteen asti. 

  
 Tampere teki Pyynikistä kaupungin ensimmäisen esteettömän uimarannan 

tänä kesänä rakentamalla betoniset liuskat veteen. 
 
 Raisio saisi paljon positiivista mainetta ottamalla käyttöön esteettömän 

uimarannan ja näin mahdollistettaisiin uintimahdollisuus myös 
liikuntarajoitteisille. 

 
 Raisiossa 12.9.2022 
 Jukka Rantala 

 
Mika Koivisto  Jari Pulkkinen 
Hans Våg  Jani Suominen 
Niko Dahlgren Pasi Kujala 

 Niina Äikäs  Evert Grönblom 
Heikki Suominen Kalle Myllymäki 
Emma Lindqvist Saila Rintee 
Mikko Tammelin Elisa Vuorinen 
Jarmo Rosama Kimmo Kosonen 
Janne Laulumaa Teija Hurmerinta 
Aleksi Suro  Vesa Parantainen” 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
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Kaupunginhallitus 19.09.2022 § 305  
   
Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus vastaa aloitteeseen kaupunginjohtajan valmistelun 

mukaisesti seuraavasti:  
 
Kaupunginjohtajan talousarvioehdotus vuodelle 2023 tulee sisältämään 
esteettömän uimaan pääsyn toteuttamisen Hahdenniemen uimarannalle 
mikäli infralautakunnan oma talousarvioehdotus sisältää hankkeen. 
Esteettömän uimamahdollisuuden toteuttaminen tukee tasavertaisuutta, 
suuren suosion saaneen rannan kehittämistä sekä kaupunkistrategian 
tavoitteita ”Satama-alueen monipuolinen kehittäminen” ja ”Jokaisella 
lapsella ja nuorella on mahdollisuus harrastamiseen”. Kaupunginhallitus 
ehdottaa kaupunginvaltuustolle aloitevastauksen merkitsemistä tiedoksi ja 
että kaupunginvaltuusto toteaa aloitteen käsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 114    
1625/10.03.01.01/2022    
 
  
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto merkitsee aloitteeseen annetun 

vastauksen tiedoksi ja toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
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Valtuutettu Eveliina Tyyskäsen ym. valtuutettujen aloite Kirkonrakentajat Killi ja Nalli  
-veistoksen valaisemisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 6.9.2021 § 142 

 
Valtuutettu Eveliina Tyyskänen jätti seuraavan aloitteen: 
 
”Killin ja Nallin patsas on koristanut kaupunkiamme jo vuodesta 1983. 
Kuvanveistäjä Harry Kivijärven massiivinen punagraniittiveistos 
Kirkonrakentajat Killi ja Nalli sijaitsee Raision kaupungintalon ja kirkon 
välisellä puistoalueella. Veistos liittyy vanhaan raisiolaiseen tarinaan, jonka 
mukaan Raision kirkon rakensivat jättiläiset Killi ja Nalli. 
 
Pimeään aikaan patsas ei kuitenkaan ohikulkijoille näy. Jotta veistos saisi 
arvoisensa huomion myös pimeään aikaan, ehdotan, että teos valaistaan 
teokselle sopivalla valaistuksella. Hyvin toteutettuna valaistus korostaa 
teoksen piirteitä ja teemaa. Valaistuksessa huomioidaan valaistuksen 
häikäisemättömyys liikenteelle sekä valaistuksen ekologisuus. 
 
Raisiossa 6.9.2021 
 
Eveliinä Tyyskänen Emma Lindqvist 
Aarre Lehtonen  Juha Jormanainen 
Anneli Kivijärvi Ari Korhonen 
Jarmo Rosama Niko Dahlgren 
Janne Laulumaa Heikki Laine 
Juha Hellstén Kimmo Kosonen 
Annika Ojala  Jari Pulkkinen 
 

Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 
valmisteltavaksi.  
 

Kaupunginhallitus 20.9.2021 § 318 
 
– – Kaupunginhallitus lähettää – – valtuutettu Eveliina Tyyskäsen aloitteen 
koskien Kirkonrakentajat Killi ja Nalli -veistoksen valaisemista 
infralautakunnan valmisteltavaksi yhdessä vapaa-aikalautakunnan kanssa 
– –. 

 
Infralautakunta 13.09.2022 § 98  
  
 Valmistelija: kaupungininsinööri Mikko Kunttu ja museojohtaja Heli 

Isolehto, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 
Valtuutettu Eveliina Tyyskänen ym. muut valtuutetut jättivät aloitteen 
koskien veistoksen Killi ja Nalli valaisemista. Aloitteessa esitettiin, että 
veistos ei näy pimeään aikaan ohikulkijoille eikä näin ollen saa arvoistaan 
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huomiota. Valaistuksessa tulee huomioida häikäisemättömyys liikenteelle 
ja valaistuksen ekologisuus. 
 
Kunnallisteknisillä palveluilla on investointirahoitusta varattuna 
investointihankkeisiin ja katuvalaistuksen kehittämiseen vuosittain. 
Vuodelle 2022 on varattu rahoitusta 350 000 €, jota on vielä käyttämättä. 
Veistoksen valaisu voidaan siis toteuttaa talousarvion raamissa. 
Veistoksen valaisun kustannukset ovat pienet (valaisimet 3 kpl) ja 
sähköistyskin kyetään toteuttamaan edullisesti. Led-tekniikalla myös 
käyttökustannukset ovat matalat. Veistos toimii jonkinlaisena ”porttina” 
Turun suunnasta tultaessa Raision keskustaan, joten valaistus on 
ideatasolla hyvä. 
 
Veistoksen valaistuksessa otetaan huomioon sen kolmiulotteisuus sekä 
materiaali. Valaistus kohdennetaan veistokseen vähintään kolmesta eri 
pisteestä. Yksivärisen valon värilämpötilassa otetaan huomioon, että se 
tukee teoksen punagraniittipintaa luonnollisesti. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta antaa valtuustoaloitteeseen edellä olevan vastauksen. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Vapaa-aikalautakunta 27.09.2022 § 97  
  
Esittelijä Sivistysjohtaja Leena Laakso 

 
Päätösehdotus Vapaa-aikalautakunta antaa valtuustoaloitteeseen edellä olevan 

vastauksen.  
 
Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan heti kokouksessa. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
Tanja Parkko poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen klo 19. 

 
 
Kaupunginhallitus 03.10.2022 § 322  
   
Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus vastaa aloitteeseen seuraavasti: 

 
Veistoksen valaisu on toteuttavissa talousarvion puitteissa ja pyritään 
toteuttamaan vielä tämän vuoden puolella. Kaupunginhallitus ehdottaa 
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Infralautakunta § 98 13.09.2022 
Vapaa-aikalautakunta § 97 27.09.2022 
Kaupunginhallitus § 322 03.10.2022 
Kaupunginvaltuusto § 115 10.10.2022 
 

valtuustolle, että valtuusto merkitsee aloitteeseen annetun vastauksen 
tiedoksi ja toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 115    
1081/10.03.01.00/2022    
 

 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus ehdottaa valtuustolle, että valtuusto merkitsee aloitteeseen annetun 

vastauksen tiedoksi ja toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
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Kaupunginvaltuusto § 116 10.10.2022 
 

 
Valtuutettu Emma Lindqvistin ym. valtuutettujen aloite Fölin kaupunkipyöräjärjestelmään 
liittymisestä 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 116    
1816/08.01.00/2022    
 
 Valtuutettu Emma Lindqvist jätti seuraavan aloitteen: 
 

”Turku aloitti toukokuussa 2018 parin vuoden 
kaupunkipyöräjärjestelmäkokeilun, joka toteutettiin osana Fölin palveluja. 
Föli-fillarit eli Föllärit ovat yhteiskäyttöpyöriä, joita löytyy pyöräasemilta 
ympäri Turkua.  
 
Tänä vuonna Turku vaihtoi kaupunkipyörien toimittajaa, ja entistä ehompi 
ja helppokäyttöisempi vuokrausjärjestelmä on innostanut käyttäjiä 
vuokraamaan pyöriä entistä enemmän. Yle uutisoi syyskuussa, että alle 
kaksi kuukautta kauden alkamisesta vuokrauksia tehtiin jo yli tuhat 
päivässä. Turun kaupungin mukaan kaupunkipyörillä oli rekisteröityjä 
käyttäjiä syyskuussa n. 4 500. 
 
Raision kaupunki selvitti vuonna 2018 Föli-fillarikokeiluun liittymistä, mutta 
päätös liittymisestä päätettiin jättää tehtäväksi vasta, kun kokeilusta on 
kertynyt tarpeeksi kokemuksia. Lopulta asia jäi kokeilun päätyttyä 
unholaan. 
 
Me Raision Vasemmiston valtuutetut esitämme, että Raision tulisi selvittää 
uudelleen kaupunkipyöräjärjestelmään liittymistä. 
 
Raisiossa 10.10.2022 
 
Emma Lindqvist Aarre Lehtonen 
Juha Jormanainen Eveliina Tyyskänen 
Jukka Rantala Janne Laulumaa 
Aleksi Suro  Evert Grönblom 
Hans Våg  Jari Pulkkinen 
Vesa Parantainen Jani Suominen 
Pirita Efe” 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
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Kaupunginvaltuusto § 117 10.10.2022 
 

 
Valtuutettu Jukka Rantalan ym. valtuutettujen aloite avantouinnin mahdollistamisesta 
Raisiossa 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 117    
1820/12.04.02/2022    
 
 Valtuutettu Jukka Rantala jätti seuraavan aloitteen: 

 
”Talviuinti on edullinen, sosiaalinen ja luonnonläheinen harrastus, joka saa 
veren kiertämään, hormonit liikkeelle ja terveyden kukoistamaan. 
Talviuintia harrastaa jopa 720 000 suomalaista ja yli 400 000 on 
kiinnostunut kokeilemaan lajia. 
 
Raisiossa kokeiltiin avantouinnin mahdollisuutta viime talvena ja sen 
suosio oli niin suurta, että kaikki ajat varattiin täyteen. 
 
Esitän, että tätä toimintaa jatketaan myös tulevana talvena. Toiminnan 
järjestämisessä tulee huomioida vaihtoehtona myös yksityisen tuottama 
palvelu. Tulevaisuudessa toivon, että Hahdenniemen rannalta löytyy 
avantouimareille oma isompi sauna ja pukeutumistilat suihkuineen. 
 
Esitän myös, että Raision kaupungin leirikeskuksen Kesärannan saunat 
otetaan talviuimareiden käyttöön ainakin kerran viikossa. Toiminnan 
pyörittäminen voitaisiin antaa urheiluseuran vastuulle, niin kuin 
kesäkaudenkin toiminnan pyörittäminen ja siivous. 
 
Turvalliseen toimintaan ei tarvita isoja investointeja Kesärantaan, 
ainoastaan valaistuksen lisääminen ja uppopumpun asennus, joka pitää 
avannon sulana 
 
Turvallinen talviuintipaikka 
 
Hyvässä talviuintipaikassa on otettu huomioon turvallisuus, käytännöllisyys 
ja viihtyvyys. Talviuintipalveluja tarjoava on vastuussa siitä, että palvelu on 
turvallinen (tuoteturvallisuuslaki 914/1986). Uimarin tulee kuitenkin olla 
varovainen ja noudattaa annettuja ohjeita. 
 
Jukka Rantala 
 
Mika Koivisto  Heikki Suominen 
Evert Grönblom Tapio Soiniitty 
Jari Pulkkinen Hans Våg 
Helinä Aaltonen Elisa Vuorinen 
Aleksi Suro  Teija Hurmerinta 
Vesa Parantainen Jani Suominen 
Mikko Tammelin Pirita Efe 
Erkki Haavisto” 
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Kaupunginvaltuusto § 117 10.10.2022 
 

Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 
valmisteltavaksi. 
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Kaupunginvaltuusto § 118 10.10.2022 
 

 
Valtuutettu Jani Suomisen ym. valtuutettujen aloite luonnonsuojelualueen perustamisesta 
Mälikkälä-Kuninkojan ikimetsään 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 118    
1818/11.05.02/2022    
 
 Valtuutettu Jani Suominen jätti seuraavan aloitteen: 

 
”Joukko raisiolaisia ja turkulaisia järjestöjä esitti neljä vuotta sitten 
lokakuussa 2018 kuntalaisaloitteessa suojelualueen perustamista 
Mälikkälä-Kuninkojan ikimetsän alueelle. Suuresta kannatuksesta 
huolimatta suojelualue jäi tuolloin perustamatta. 
 
Kaikki Etelä-Suomen korpiluontotyypit on arvioitu uhanalaisiksi Suomen 
luontotyyppien uhanalaisuus 2018 -arvioinnissa. Suomen Luontopaneelin 
eli ympäristöministeriön asettaman monitieteellisen asiantuntijaryhmän 
selvityksen mukaan luonnon monimuotoisuuden turvaamiseksi jokaisen 
kunnan alueella tulisi olla tiukasti suojeltua aluetta 10 prosenttia. Juuri 
saamastamme valtuustoaloitteen vastauksesta käy ilmi, että Raisiossa on 
yhteensä vain 2,4 prosenttia suojeltuja luontoalueita. Mälikkälä-Kuninkojan 
ikimetsän viereen rakentuu parhaillaan Raision käyntikortiksikin nimetty 
alue Kuloistenniitty 1, joka saa pian seuraa metsän toiselle puolelle 
tulevasta Kuloistenniitty 2:sta. Kaavoituksen yhteydessä tehtiin laaja 
luontoselvitys ja nyttemmin Turun kaupunki on teettänyt lisäselvityksiä 
alueen luontoarvoista, jotka on todettu merkittäviksi. Raisio on lisäksi pinta-
alaltaan pieni kaupunki. Tästä syystä metsiemme määrä on varsin 
rajallinen, ja niiden säilyminen myös tuleville sukupolville on meidän 
päättäjien vastuulla ja kaupungin tahtotilasta kiinni. Edellä mainittujen 
asioiden perusteella Mälikkälä-Kuninkojan ikimetsä kuuluu pikaista 
suojelua tarvitseviin raisiolaisiin luontokohteisiin.  
 
Turun kaupunki on pormestariohjelmassaan päättänyt perustaa alueelle 
luonnonsuojelualueen ja metsää kunnostetaan parhaillaan yhdessä 
Valonian kanssa palauttamalla korven vesitaloutta lähemmäs luonnontilaa. 
Hanketta rahoittavat myös maa- ja metsätalousministeriö sekä 
ympäristöministeriö. Mälikkälä-Kuninkojan ikimetsä kuului 
kokonaisuudessaan Raisioon vuoteen 1949 asti ja se on virkistysalueena 
suosittu ja helposti sekä turkulaisten että raisiolaisten saavutettavissa, 
joten Raisiolla on syytä osallistua Turun rinnalla tämän vanhan raisiolaisen 
metsän suojeluun. Suojelu ei estä metsän virkistyskäyttöä. 
 
Vihreä valtuustoryhmä esittää, että Raision kaupunki osallistuu osaltaan 
Mälikkälä-Kuninkojan metsäalueen suojelemiseen perustamalla 
luonnonsuojelualueen Raision puoleiseen metsään ja hakee tarvittaessa 
avustusta suojelutyön aloittamiseksi. Tämä toteuttaa Raision kaupungin 
strategiaa kestävyyden, ekologisuuden ja luonnon monimuotoisuuden 
huomioon ottamisesta toiminnassa ja päätöksenteossa. 
 
Raisiossa 10.10.2022 
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Kaupunginvaltuusto § 118 10.10.2022 
 

Jani Suominen Saila Rintee 
Ella Mylly  Niko Toivonen 
Jonna Mero  Emma Lindqvist 
Eveliina Tyyskänen Teija Hurmerinta 
Eeva Savola  Terhi Valkeejärvi 
Mikko Tammelin Pirita Efe” 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
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Kaupunginvaltuusto § 119 10.10.2022 
 

 
Valtuutettu Heikki Suomisen ym. valtuutettujen aloite koulukiusaamisen kitkemiseksi 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 119    
1821/12.01.03.00/2022    
 
 Valtuutettu Heikki Suominen jätti seuraavan aloitteen: 

 
”Koulukiusaaminen alkaa jo hyvinkin olla kolmen sukupolven ikäinen riesa. 
Tässä salissa keskustelua koulukiusaamisesta on ansiokkaasti pitänyt yllä 
sivistysjohtaja Leena Laakso sekä valtuutettu Vesa Parantainen. 
 
Keskustelu asiasta on kivakouluineen, kiusaamisvapaine-alueineen ja 
turvapenkkeineen ollut lähes aina uhrikeskeistä ja itse tekijä, kiusaaja on 
päässyt kuin koira veräjästä. 
 
Tämä aloite on suunnattu itse kiusaajaan ja siihen miten kiusaamisen 
tuottama mielihyvä voitaisiin pelata kiusaajalta pois ilman, että heistä 
tehdään rankaisemalla vieläkin kostonhimoisempia. Koulumaailmassa 
ehkä hieman vieras käsite, mutta hyvä muistuttaa mieliin, että 15 vuotta 
täyttänyt kiusaaja on myös rikosoikeudellisesti vastuussa teoistaan. 
 
Esitän, että Raision kaupunki kutsuu Hannu Lauerman alustamaan 
faktapohjaisen keskustelullisen tilaisuuden sivistysjohtaja Leena Laakson 
valitsemalle ydinryhmälle, joka voisi koostua koulukuraattoreista, 
koulupsykologeista, kouluterveydenhoitajista, yhteisöpedagogista ja 
sivistysjohtajan harkinnan mukaan rajatulle ryhmälle opettajia. 
 
Hannu Lauerma on mediasta ja kirjoistaan tuttu 
- työelämäprofessori, Turun yliopisto 
- asiantuntijaylilääkäri, Psykiatrinen vankisairaala 
- ylilääkäri, TYKS:n oikeuspsykiatria 
 
Hannu Lauerma on lupautunut suunnittelemaan ja pitämään alustuksen 
asiasta, mutta tilaisuuden tulisi kokonaisuutena olla ennen muuta 
keskustelullinen tämän faktapohjaisen alustuksen jälkeen sivistysjohtajan 
valitseman ydinryhmän kesken. 
 
Koulukiusaaminen on edelleen vakava asia ja alan huippuammattilainen ei 
ole varmasti ilmainen toimija suunnittelemaan ja alustamaan tämän 
tyyppistä tapahtumaa. Euroista ei tulisi mielestäni tinkiä mikäli tämän avulla 
saataisiin yksikin kiusaamistapaus estettyä tai jälkihoidettua. 
 
Heikki Suominen 
Raision Perussuomalaiset Valtuustoryhmä 
 
Mika Koivisto  Tapio Soiniitty 
Mikko Tammelin Jyrki Heiskari 
Pirita Efe  Mikko Kangasoja 
Jukka Rantala Harri Seikola 
Helinä Aaltonen Elisa Vuorinen 
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Kaupunginvaltuusto § 119 10.10.2022 
 

Hans Våg  Aleksi Suro 
Vesa Parantainen Jari Pulkkinen 
Jani Suominen Janne Laulumaa” 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
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Kaupunginvaltuusto § 120 10.10.2022 
 

 
Valtuutettu Jari Pulkkisen ym. valtuutettujen aloite frisbeegolfin harrastamisesta sisätiloissa 
talvikaudella 
 
Kaupunginvaltuusto 10.10.2022 § 120    
1804/12.04.01/2022    
 
 Valtuutettu Jari Pulkkinen jätti seuraavan aloitteen: 

 
”Pyydämme selvittämään liikuntarajoitteisten mahdollisuudesta käyttää 
sisätiloja, frisbeegolfin harrastamiseen talvikaudella. 
 
Talvikäytössä esim. Kerttulan liikuntahallissa voisi olla muutama 
kevytversio frisbeegolfin käyttöön tarkoitettuja koreja, näin innostus säilyisi 
myös talven yli ja edistäisi mielekästä elämää harrastuksien parissa. 
 
Hienoa on, että Kerttulassa on jo huomioitu frisbeegolf koreja, niin että 
liikuntarajoitteiset on huomioitu, tämä on myös hyvää mainosta Raisiolle 
myös valtakunnallisesti. 
 
KD:n valtuustoryhmä: Jari Pulkkinen 
 
Jukka Rantala Hans Våg 
Emma Lindqvist Eveliina Tyyskänen 
Harri Seikola  Aleksi Suro” 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 108, § 109, § 110, § 113, § 114, § 115, § 
116, § 117, § 118, § 119, § 120 
 
Muutoksenhakukielto 

 
Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei 
saa kuntalain 136 §:n mukaan hakea muutosta. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 111, § 112 
 
Valitusosoitus  

 
Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella. 
 

Valitusoikeus 
 
Päätökseen saa hakea muutosta: 
 
• se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai 

etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä 
 
• kunnan jäsen. 
 

Valitusaika 
 
Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen 
tiedoksisaamisesta. 
  
Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan 
viimeisenä päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä. 
 
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 
seitsemän päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista 
sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä 
tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena päivänä viestin lähettämisestä.  
 
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän 
kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.  
 
Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä 
on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai 
arkilauantai, saa valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 
 

Valitusperusteet 
 
Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että 
 

• päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä, 
• päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai 
• päätös on muuten lainvastainen. 

 
Valittajan tulee esittää valituksen perusteet ennen valitusajan päättymistä. 
 

Valitusviranomainen 
 
Kunnallisvalitus tehdään Turun hallinto-oikeudelle.  
 
Postiosoite: PL 32, 20101 Turku 
Käyntiosoite: Sairashuoneenkatu 2-4, Turku 
Sähköpostiosoite: turku.hao@oikeus.fi 
Faksinumero: 029 42414  
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Puhelinnumero: 029 56 42410 (vaihde) 
 
Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten 
asiointipalvelussa osoitteessa 
https://asiointi2.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet. 
 

Valituksen muoto ja sisältö 
 
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää 
vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 
 
Valituksessa on ilmoitettava: 
 
1) päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös); 
 
2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen 
vaaditaan tehtäväksi (vaatimukset); 
 
3) vaatimusten perustelut; 
 
4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei 
kohdistu valittajaan. 
 
Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos 
puhevaltaa käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän 
yhteystiedot on ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen 
vireillä ollessa ilmoitettava viipymättä hallintotuomioistuimelle. 
 
Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu 
osoite, johon oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää 
(prosessiosoite). Mikäli valittaja on ilmoittanut enemmän kuin yhden 
prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, mihin ilmoitetuista 
osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat. 
 
Valitukseen on liitettävä: 
 
1) valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen; 
 
2) selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu 
selvitys valitusajan alkamisen ajankohdasta; 
 
3) asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle. 
 

Oikeudenkäyntimaksu 
 
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen 
mukaan kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään.  
 

https://asiointi2.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet

